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Orsós István, a Közgyűlés elnöke:  
Köszöntöm Süli János országgyűlési képviselő urat, Orbán Attila alelnök urat, az 
Országos Roma Önkormányzat képviselőit, a Hivatal képviselőit, a meghívottakat és a 
megjelenteket.  
Megállapítom, hogy a közmeghallgatáson jelen van 4 fő közgyűlési tag, 1 fő 
országgyűlési képviselő, 2 fő ORÖ képviselő, Tolna Vármegye Önkormányzatának 
alelnöke, a Tolna Vármegyei Önkormányzati Hivatal képviselői, 2 fő állandó közgyűlési 
meghívott, valamint 8 fő érdeklődő állampolgár (jelenléti ív szerint). 
 
(A közmeghallgatás meghirdetéséről szóló hirdetmény a jegyzőkönyv 1. számú 
mellékletét képezi.) 
 
A közmeghallgatás legfőbb célja, hogy olyan embereket hívjunk meg, akik tájékoztatást 
tudnak adni az önkormányzatoknak és az érdeklődő embereknek, jelenleg elsősorban a 
Paks II beruházással kapcsolatban. Átadom a szót Pongó Ignác Úrnak. 
 
Pongó Ignác, a Közgyűlés tagja: 
Nagy tisztelettel köszöntök mindenkit. Ebben a témában nagyon aktív voltam és 
szeretnék tájékozódni, hogy a vármegyében az ország egyik legnagyobb beruházása 
hogy áll és milyen lehetőségek lesznek a következő hónapokban, években. Fontos a 
közmeghallgatásra meghívni olyan embereket, akik ebben tudnak tájékoztatást adni, 
mert elindult az országban, az internet világában egy olyan dolog, ami sokunknál kiverte 
a biztosítékot, és azt feltételeztük nagyon sokan, hogy itt valami simli van a háttérben. 
Ezért kérünk most tájékoztatást, hogy jelen pillanatban van-e olyan foglalkoztatás a 
Paks II-nél, mint amiről szólnak a hírek a Facebookon és a médiában. Ha a híreknek 
nincs semmi alapja, akkor az nagyon rossz a Tolna vármegyeiekre nézve. El kell 
oszlatni a kételyeket, és tájékoztatni kell azokat az embereket, akiknek az adatait 
bekérték törvényesen, vagy nem törvényesen. Vannak felvételek, ahol szerepel, hogy 
mennyi pénzért, hol lehet dolgozni, mit kell érte küldeni, például a személyi adatokat 
tartalmazó okmányok fénymásolatát (TAJ kártya, személyi igazolvány, lakcímkártya) 
magán e-mail címre kellett elküldeni. 
Megkérem Süli János országgyűlési képviselő urat, hogy adjon tájékoztatást, hogy jelen 
pillanatban hogy áll a beruházás? Van-e lehetőség arra, amit mondanak, hogy 1000-
1200 embert várnak oda dolgozni, 2000 Forintos órabérért? 
 
Süli János, országgyűlési képviselő: 
Tisztelettel köszöntök mindenkit. Elmondanám, hogy ez egy összetett dolog. 
Alapvetően orosz fővállalkozásban fog megépülni az erőmű blokkja. A kerítésen kívüli 
munkák lennének majd magyar, pontosabban a Paksi Ipari Park gondnokolásában 
megépítve, szállások, felújítások, egyéb. Tehát kerítésen belül mindenre az orosz fél 
fog szerződni, és a fővállalkozó, akivel ő leszerződik, az fog majd mindenkivel 
szerződni. Valamikor működtették az információs központot, amit pont azért 
működtettek, hogy hiteles információhoz lehessen jutni, pillanatnyilag ez nem működik. 
Szeptember 1-jétől indult meg az első fázis, ami arról szólt, hogy legyenek meg a 
tervek, engedélyek, az most ért véget. Az első fázis végén felmondhatta volna a Magyar 
Állam az orosz féllel ezt a szerződést, és akkor kártérítési kötelezettség nélkül kifizette 
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volna az orosz félnek a munkáit, és akkor vége a beruházásnak. De ez nem történt 
meg. Augusztusban aláírásra került a II. fázisról szóló megállapodás, hogy folytatódik 
az építkezés. Ennek keretében gyorsult fel az a folyamat, hogy a munkagödörből, ami 5 
méter mély, és még mindig nem kézi munka, ki kell hordani a földet. Ez azt jelenti, hogy 
nagy teherautók, markolók mozognak a területen, kevés kiszolgáló munkára van igény. 
Arra van igény, hogy amit már kitermeltek föld, ott megy a résfalazás. A résfal egy 
vízzáró fal, ami majd a munkagödröt körbeveszi, annak az építése zajlik, és annak a 
kiszolgálása egy pár embert igényel, amit környékbeli emberekkel szolgálnak ki. Tehát 
hiteles információ a toborzásról szerintem nincs, vagyis pillanatnyilag nem létezik, mert 
nem tart ott a beruházás. Még az sem egyértelmű, hogy az orosz fél részéről melyik 
cége fogja átvenni a munkát. Napokon belül kiderül majd, hogy aki a fehéroroszországi 
építkezést csinálta, két blokkot, ott végeztek, hogy az a cég jön-e át ide. Eddig az volt, 
hogy majd a TITAN2 építi. Csak annyit tudok, hogy eltűntek a TITAN2 feliratai Paksról, 
és lehet, hogy helyette a belorusz atomerőmű-építésnél dolgozó orosz társaság lesz a 
fővállalkozó. Azt tudom mondani, hogy várni kell. Aláugrani nem szabad senkinek, 
semmilyen ügyben. 5 évvel ezelőtt is volt egy olyan vállalkozó, aki úgy házalt, hogy ha 
valaki ad 5 millió Forintot, akkor garantált, hogy ő majd a cégével bent tud dolgozni a 
telepen. Ezeknek felülni nem szabad szerintem senkinek, semmilyen pénzt nem szabad 
arra költeni, hogy őt regisztrálják, vagy egyéb. Ennek hivatalos mederben kell mennie. 
Az 1-4-es blokknál is van egy olyan belügyminisztériumi papír a belépéskor, ami 
szigorúbb, mint egy erkölcsi bizonyítvány. Az 5-6-os blokkon is van egy, Területi 
Biztonsági Tanúsítvány a neve, mely szerint minden vállalkozónak, minden 
alvállalkozónak át kell esni ezen az átvilágításon. Tehát, ha nem szerzi meg ezt a TBT-
t, akkor nem mehet be a területre. Az 1-4-es blokkon úgy van, hogy a vállalkozó előre 
minősíti magát, hogy alkalmas erre a munkára, minőségbiztosítási szervezete, 
eszközei, emberei, diplomája, szakmunkás-bizonyítványa megvan, ekkor alkalmas, és 
ha lesz munka, akkor indulhat. Az 5-6-os blokkon úgy van, hogy az orosz fél leszerződik 
valakivel, ez egy előzetes szerződés, és utána nézi meg a hatóság, hogy ezek a 
minősítések a Paks II-nek rendelkezésre állnak-e, alkalmas-e a stábja arra, hogy 
hibamentesen dolgozzon, vagy ha hiba van, mert az is előfordul, akkor a 
hibakezelésnek van-e olyan eljárásrendje, hogy kiküszöbölhető a hiba, nem marad 
benn a rendszerbe. Ezek alapján tehát nem úgy van, hogy feladnak egy újsághirdetést, 
aztán egyből a területen vannak. Amik a Facebookon vannak, azokat nem néztem. 
Nem tudjuk pontosan, hogy ki a fővállalkozó, aki majd végzi a munkát, hogy a 
ROSZATOM melyik cégen keresztül, hogy fog szerződni, az még bizonytalan. Tudunk 
szerződésekről, a földmunkáknál a BAUER cég, a BAUER cég Szíjj Lászlóék 
alvállalkozásával kezdte meg a munkát. Tudjuk, hogy a generátor amerikai lesz, a 
turbina francia, az irányítástechnika a SIEMENS cég, ezek megkötött szerződések. 
Tudjuk, hogy csúcsidőben kb. 10 000 munkavállalónak kell majd a telepen dolgozni. Az 
orosz-magyar fél megerősítette azt az arányt, hogy Magyarország 40%-kal be tudjon 
szállítani, ugye mi gyártmányokat keveset tudunk, hisz tönkrement az a nagyipar, ami 
tudna beszállítani. Munkavállalókkal tudnánk minél többet teljesíteni. Tehát a 
szándékuk az, hogy mindenféleképpen a magyar ipart, a vállalkozókat ebbe a projektbe 
be kell vonni, így szól a szerződés. Ezt egyébként nehéz biztosítani, mert nincsenek 
meg a nagy cégeink, ezek tönkrementek, vagy a rendszerváltáskor eladtuk, utána pedig 
bezárták ezeket. Tehát itt tartunk. 
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Azt gondolom, hogy fel kell venni majd hivatalosan a Paks II-vel a kapcsolatot a 
kisebbségi önkormányzati vezetőknek egy levélben, és kell kérni egy találkozót. Én, 
mint országgyűlési képviselő a körzetben érintett vagyok, de már 15 hónapja nem 
foglalkozom a beruházással. Nem is etikus nekem, részben megkerülve a Paks II-t, 
nagyon beleszólogatni, hisz nincs hiteles információm nekem sem, hogy mi zajlik. 
Kollégáim nagy része sincs már ott, akikkel együtt csináltuk a dolgot, így még rajtuk 
keresztül sincs hiteles információm. Az pedig lényeges dolog, hogy a helyi kisebbségi 
önkormányzatokon keresztül mindenki munkához tudjon jutni. Lesz olyan kiszolgáló 
munka, amihez nem feltétlen kell szakképesítés, pl. a területi rend biztosítása, 
hulladékkezelés, gyűjtéstől kezdve minden, a köztisztaság biztosítása, étkezéshez 
kapcsolódó, étkező konténerek, mobil illemhelyiségek tisztán tartása. Sok olyan munka 
alkalom lenne, amit ha nincs valakinek szakmunkás bizonyítványa, akkor is be tud 
szállni a folyamatba. És sok betanított munkásra lesz szükség kiszolgálónak, hogy a fő 
tevékenységet megfelelően tudják végezni azok, akik valószínűleg napi 12 órában 
fogják végezni a munkájukat. Afelől nincs kétsége senkinek, hogy ezt csinálni kell, tehát 
lesz munka. 9000 embernek építeni kell a szállást, abból is számtalan munkavégzési 
lehetőség várható. Együttműködési megállapodást kell kötni arra a 6-7 évre, és ha vége 
a beruházásnak, akkor mindenki megy vissza a maga útjára. Utána kell a kapcsolat a 
helyi vállalkozók között, hogy az embereiknek akkor is legyen munkája, amikor vége 
ennek a nagy beruházásnak. 
 
Pongó Ignác, a Közgyűlés tagja: 
Jelen pillanatban van-e készen szállás Pakson, vagy a környezetében, ami 1200-1500 
embernek ad lakhatási lehetőséget? 2 szobás, fürdőszobás, konyhával ellátott hely? 
Tudomásom szerint, le is fotóztam, épül ott egy ilyen park, mert ez is hirdetés alatt volt, 
hogy 1200 emberre már most megvan. 
 
Süli János, országgyűlési képviselő: 
Lehet, hogy a 300 fősre gondolsz a 6-os út mellett közvetlen, ami kb. 2 éve félkész 
állapotban van. A Paksi Ipari Park rendelte meg, de a költségvetési források 
csökkenése és a beruházás csúszása miatt nem tudták befejezni. Volt 160 lakásunk. A 
végleges állomány-elhelyezésben az volt a tervezet, hogy az orosz szakértők családdal, 
gyerekkel jönnek, és 6-7 évig itt vannak, nekik biztosítunk szállást. Ez a borkombinát 
helye, ott van 90 lakás körül, de 1500 ember elhelyezésére alkalmas konténervárosunk 
még nincs. Van ez a 300 fős, és a tervek szerint jövő évben át lesz adva a Kalocsa-
Paks közötti híd, a Paksi Ipari Parknál van a laktanya, abban is el lehetne helyezni 
embereket, de ugye az is felújításra szorul. Az viszont azért jó, mert ligetes, parkos, van 
benne nagy étterem, kulturális rendezvényre nagyterem, van mód sportolásra, egyébre, 
ez optimális lenne. Biztosítani kell a szabadidő eltöltését a munkavállalóknak. Ezért 
akartuk a kerékpár-hálózatot is, hogy amikor pihenőidő van, minél intenzívebben, minél 
jobb körülmények között tudják eltölteni az időt. Úgy tervezik, hogy a lakásokban 
kezdetben lakjanak majd az orosz szakértők, a cégek munkatársai, konténerben azok 
lakjanak csak, akik 1-2 hónapig vannak itt. Nem várható el, hogy 6 évig konténerben 
éljenek, lehet akármilyen komfortos a konténer, nem egy hosszú távú megoldás.  
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Pongó Ignác, a Közgyűlés tagja: 
Akkor kijelenthetjük, hogy a Facebookon keringő hírek nem igazak. Az 1200 főre 
létesített szálláslehetőség nem igaz. Az, hogy van egy konténerparkja az 
atomerőműnek, az mindösszesen 300 főnek ad szállást.  
 
Süli János, országgyűlési képviselő: 
Nem konténerpark. Pontosabban fogalmazok. Ez egy acélszerkezetű ház, de nem 
konténer. Úgy volt tervezve, hogy konténer lesz, de egyszerűbb volt a vázszerkezetű. 
Pillanatnyilag 160 lakása van a beruházásnak, és 300 fő befogadására alkalmas 
szállás, aminek most folyik a bebútorozása. 
 
Pongó Ignác, a Közgyűlés tagja: 
Ezekre a helyekre az oroszok fogják hozni a személyzetet, akik ide fognak települni? 
Amikor Süli János Úr még a minisztere volt ennek a beruházásnak, akkor volt arról szó, 
hogy itt a megyei önkormányzat több roma szervezet és kisebbségi önkormányzat 
szervezésével meg fogja tudni oldani azt, hogy az államtitkárság ide fog telepíteni egy 
olyan egységet, amibe mi is be tudunk csatlakozni, és az 1000-1200 fős kiszolgáló 
személyzetre, amire majd szükség lesz, abban mi majd segítünk, hogy az emberek 
munkát tudjanak vállalni úgy, hogy a nagyobb vállalkozók, vagy a nagyobb civil 
szervezetek fejenként 100-150 főt biztosítanak. Nem véletlenül hívtuk ide Kovács Bélát 
is, aki roma nagyvállalkozó itt a megyében, aki ebben az ügyben is érintett lenne, vagy 
érintett lesz majd, ha oda kerül a sor, hogy ott ő is sok embernek tud majd munkát 
szerezni. A mi vállalkozóink még tájékoztatva sincsenek arról, hogy az atomerőműben 
elindult minden. Süli János Úr elmondta, hogy most új cég lesz megbízva, aki majd 
Fehéroroszországból jön ide Magyarországra, és ha jól tudom, akkor a Roszatom is egy 
új igazgatót nevezett ki a múlt héten, vagy az előtte lévő héten, aki átveszi az egész 
atomerőmű beruházásnak az irányítását. 
 
Süli János, országgyűlési képviselő: 
Ha volt valami fennakadás, akkor az oroszok is azt csinálták, hogy lecserélték a 
vezetőt, úgy gyorsítottak, hogy cseréltek. Mire az új vezetők megszokják, hogy mi az 
európai szabály, és mik a magyar szabályok, megint vesztünk egy fél évet, tehát mi 
nem ragaszkodtunk hozzá, hogy cserélődjenek a vezetők, hanem azt mondtuk a 
Roszatom legfelsőbb vezérkarának, hogy nézzék meg, hogy mitől nem tudnak dolgozni. 
Alapvetően attól nem tudnak dolgozni, hogy túl vannak vállalva az oroszok, nekik van a 
világon a legtöbb megrendelésük, és egyidejűleg ennyi projektet, olyan minőségben 
nem tudnak vinni, hogy mindenütt legyen elég ember, és ezért cserélgetnek. 
Törökországban 12 erőművet fognak építeni, épül Bangladesben, nálunk ez a kettő, 
Fehéroroszországban és Szentpéterváron befejezték, épít Indiában, épít a kínaiakkal 
közösen. Pillanatnyilag szakember hiányban szenvednek, akik a külföldi beruházást 
tudnák lendületesen vezetni. Ez a probléma náluk, nem az, hogy nem tudnak erőművet 
építeni. A világ legjobb erőműveit ők építik. Meg kell várni, amíg feláll az az orosz stáb, 
akivel egyeztetést lehet kezdeményezni, és oda kell majd állni, hogy itt vagyunk, tettre 
készen, milyen munkába tudnak minket bevonni. 
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Pongó Ignác, a Közgyűlés tagja: 
Tud nekünk a Paks II-nél egy olyan nevet mondani, akit meg kell keresnünk? 
 
Süli János, országgyűlési képviselő: 
Hadd ne mondjak, mert úgy illik, hogy azért előtte rá kell kérdeznem. 
 
Pongó Ignác, a Közgyűlés tagja: 
Nagyon szépen köszönjük a tájékoztatást. Alelnök Úr esetleg szeretne valamit 
hozzászólni? 
 
Orbán Attila, TVÖ Közgyűlés alelnöke: 
Én csak ráerősíteni tudok arra, amit Miniszter Úr mondott. Elővigyázatosnak kell lenni 
mindenképpen. Sok rossz szándék van és rosszindulat, ne fizessen rá senki. Mindig 
keresni kell a hivatalos utakat. Ha valamiben közvetíteni kell és fel kell venni a 
kapcsolatot, mi mint hivatalos szerv természetesen állunk rendelkezésére mindenkinek. 
Reméljük, hogy jó eredmény lesz, ha kellően óvatosak leszünk. 
 
Pongó Ignác, a Közgyűlés tagja: 
Kovács Béla, van-e valami információd a Paks II beruházásról? 
 
Kovács Béla: 
Ha van munka, mi állunk rendelkezésre. 
 
Pongó Ignác, a Közgyűlés tagja: 
Jelenleg neked sincs semmilyen információd, hogy oda lehetne vinni 100-200-500 
embert? 
 
Kovács Béla: 
Nincs. 
 
Süli János, országgyűlési képviselő: 
Ha bármi kérdés van, a kérdés legyen feltéve időben, még mielőtt bárki, bármilyen ügy 
alá alászalad. Nem biztos, hogy tudunk válaszolni, de megpróbálunk utánajárni. Mi sem 
vagyunk minden ügyben naprakészek. Örülünk, ha a roma közösség nem azért tesz fel 
kérdéseket, hogy hogy lehet majd valamilyen segélyt kapni, hanem azt kérdezi, hogyan 
lehet itt dolgozni. Minket örömmel tölt el, hogy erről beszélgetünk, már nem mostantól, 
hanem már 5 éve is próbáltunk ezen segíteni. Az a célunk, hogy minél többen 
dolgozzanak. Már különféle képzési lehetőségek is vannak. 
 
Pongó Ignác, a Közgyűlés tagja: 
A folyamatos párbeszéd, tájékozódás köztünk megvan Képviselő Úrral, Alelnök Úrral, 
mi ezt továbbra is fent kívánjuk tartani. Most megadjuk a lehetőséget az ORÖ megbízott 
elnökének, hogy ha van kérdése, tegye fel. 
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Lakatos Oszkár, ORÖ elnökhelyettes: 
Lakatos Oszkár vagyok, az ORÖ elnökhelyettese. Azért is jöttünk ide, mert a 
Facebookon olyan hirdetések jelentek meg, hogy azonnali hatállyal 500 segédmunkást 
felvesznek, és a későbbiek folyamán még 1700-1900-at. Ehhez viszont kérik az összes 
adatunkat (személyi igazolvány, lakcímkártya, adókártya). Én vállalkozó voltam 14 évig, 
de aki hozzánk jelentkezett, az az Europass-os önéletrajzot beadta, és a gyakorlat 
mutatta meg, hogy alkalmas-e arra a tevékenységre, amire én szerettem volna. A 
problémája a magyarországi cigányságnak az, hogy – Ignáccal én már korábban 
beszéltem erről – a kiszolgáló személyzetet három megyéből próbálják megoldani, 
Tolna, Fejér, Somogy megye, és Bács-Kiskun megye, azért lesz a híd. 
 
Süli János, országgyűlési képviselő: 
A környékbeli azért egyszerűbb, mert ha távolodik a családtól, annak költségei vannak. 
Ha nincs elég ember a környéken, akkor bővíteni kell. Az oroszok tudtak volna ukrán 
munkásokat hozni, de annak nincs realitása most, ezért kell felkészülnünk. De erre 
majd csak akkor tudunk mit mondani, ha ideérkezik az új vezető, le tudunk vele ülni és 
meg tudjuk kérdezni, hogy mire van szüksége. Mindenütt a helyi erőt célszerű bevonni, 
mert az olcsóbb is, mint távolról utaztatni, szállást adni, egyéb. 
 
Dancs Mihály, ORÖ elnökhelyettes: 
Köszöntöm a jelenlévőket. Dancs Mihály vagyok, ORÖ elnökhelyettes, Miskolcról 
érkeztem. Ismerem ezt a problémát, de én alapvetően optimista ember vagyok, és 
alapvetően nem abból indulok ki, hogy bárki, bárkinek az adatait halássza el, vagy 
rosszat akar, vagy azt akarja, hogy ne dolgozzon. Inkább abból indulnék ki, hogy 
információhiány van, és valószínűleg kommunikációs hiány van ebben a történetben. 
Az interneten lebegtetnek egy szerződést a Roszatom nevű céggel, ami arra utal, hogy 
az adatokat nem a Paks II honlapjáról szedték le, hanem voltak már megbeszélések, 
tárgyalások ezzel kapcsolatban. Nem gondolom, hogy ez adathalászatra irányul, de 
ugyanakkor valóban veszélyes, mert sok cigány ember várja ezt a munkát, nem ment el 
máshova dolgozni, sokan lemondták a munkájukat ezért. Sokkal észszerűbb lesz, ha 
leültetjük ezeket a feleket. Valóban legyünk tisztában azzal, hogy mi történik, mi nem 
történik, hiszen mindenkinek érdeke, hogy jusson neki a munkából. Nem indulnék ki 
rosszindulatból a hirdetések kapcsán, bár tény, hogy kárt okozott. Mindenképpen le kell 
ülni a feleknek beszélni, és ebben tudnánk együttműködni, akár itt, akár Pesten. Paks 
II-vel kezdeményezzetek egy megbeszélést, egyeztetést, és ez akkor egy lehetőség. 
 
Pongó Ignác, a Közgyűlés tagja: 
A paksi romák mindezidáig nagyon higgadtak és nyugodtak maradtak. Mi nem 
kommentáltunk a Facebookon, hanem az első dolgunk volt, hogy informálódtunk. Olyan 
helyen informálódtunk, ahol a szakterülethez értenek, és ott is vannak a kezdetek 
kezdete óta. Nekünk napi kapcsolatunk volt Miniszter Úrral, hogy az erőműben hol 
tartanak az ügyek. A Roszatom – mint hallottuk – nem kötött még senkivel sem 
szerződést, nincs is kinevezett igazgatója Magyarországon. Ha a cigány lakosok 
tájékoztatást kérnek az ügyben tőlünk, az önkormányzat nem mondott volna nemet 
azért, hogy ne induljon el egy ilyen lavina, akkor mi közvetítettünk volna.  
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Az, hogy mi jelen pillanatban nem vagyunk kapcsolatban a Paks II beruházás 
vezetésével, ez azért van, mert ezelőtt pár hónappal Miniszter Úrnak megszűnt a 
feladata, utána ő államtitkár lett, nem tudtunk sajnos továbblépni a dologban, mert nem 
tudtuk, hogy kihez kell fordulni. De ezt a kérdést rövid időn belül a megyei roma 
önkormányzat, Elnök Úr intézni fogja, hogy a segítségünkkel egy delegáció álljon fel, és 
menjen a Paks II-höz, informálódjon, hogy mit tudunk mondani a magyarországi 
cigányoknak. 
 
Lakatos Oszkár, ORÖ elnökhelyettes: 
Személyes adatok kerülnek magánszemélyekhez, ez a probléma. Személyes adatokat 
magánszemély nem kezelhet, nem adhatja tovább harmadik személynek. 
 
Orsós Zoltán, rendőrőrnagy: 
Két szemszögből vizsgáltam a dolgot. Egyrészről, hogy rendőrségi szempontból van-e 
személyes adatokkal való visszaélés, a Facebookon terjedő dolgokkal kell-e foglalkozni 
és milyen minőségben. A személyes adattal való visszaélésnél fontos tényező, hogy a 
személyes adatokat önként adják meg. Az a tény, hogy azután ezeket az adatokat nem 
arra használják fel, az már lehet egy vizsgálat tárgya. Itt még ilyen jellegű 
bűncselekményről nem beszélhetünk, amíg nem látjuk, hogy ezeket az adatokat mire 
használták fel. Ettől függetlenül bárki tehet bejelentést, hogy országos szinten 
vizsgálják ki, mi történt itt. A másik szemszög, amiből vizsgáltam a dolgot, hogy 
gondolkodunk-e azon, hogy aki az adatokat gyűjti, milyen célból gyűjti, és ennek lehet-e 
köze a közelgő választásokhoz. Nála van x ezer személynek az adata. Én inkább itt 
érzek problémát. Ne legyen igazam! Szerintem is meg kell oldani, hogy a jövőben 
legyen egy egységes tájékoztatás. 
 
László József: 
Az elmúlt 5 évben miniszter Úrral mi próbáltuk - Somogy megyével és Baranya 
megyével együtt - a cigányságot helyzetbe hozni. Azért volt furcsa nekem is, hogy 
milyen dolog az, hogy mi, Tolna megyeiek nem tudunk ezekről a dolgokról, és a 
Facebook már tele van ezekkel. Furcsáltuk, különösen azért, mert ezelőtt 5 évvel, 
Faddon Miniszter Úrral mi már beszélgettünk arról, hogy ő a megyei cigányságunkban 
mindenféleképpen látja azt, hogy meg tudjuk magunkat szervezni olyan szinten, hogy 
egységben gondolkodva több vállalkozót megkeresünk és együtt próbáljuk ezeket a 
dolgokat megvalósítani. Ugyanúgy, ahogy a 70-80-as években az atomerőműben 56 
cég volt bent, ugyanúgy ezt most is meg lehetett volna valósítani, illetve meg is lehet, 
nyilván ez rajtunk múlik. Szükség lesz – ahogy Miniszter Úr mondta – 10 000 emberre 
és az nem kevés. Mi tapasztalatból tudjuk mondani, hogy milyen dolgok voltak akkor, 
amikor mi az erőműben elkezdtünk dolgozni, amikor az építkezések folytak. És tudjuk, 
hogy ez nem olyan egyszerű, máról-holnapra megvalósuló dolog. Az volt a furcsa, hogy 
anélkül, hogy mi, Tolna megyeiek tudnánk róla, megszervezi valaki, akit én is ismerek 
személyesen.  
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Köszönöm a megyének, hogy ezeket a dolgokat így megszervezte, ilyen rövid időn 
belül. Külön köszönöm Miniszter Úrnak és Alelnök Úrnak, hogy részese az 
egységünknek, talán most majd hitelesen megkapjuk azokat az információkat, amivel jól 
tudunk élni, és egységben gondolkodva próbálunk közösen dolgozni. 
 
Kovács Béla: 
Ha eljön az a munka, amit Önök ígérnek, akkor nekünk előnyünk csak az származik, 
hogy adunk árajánlatot, vagy pályázhatunk is ugyanúgy, mint más? 
 
Pongó Ignác, a Közgyűlés tagja: 
Hadd válaszoljak erre én. Mint elmondtam, Orsós István Elnök Úrral felvesszük majd a 
kapcsolatot a Paks II-vel – Alelnök Úr segítségével, Miniszter Úr segítségével – és én 
nagyon örülnék neki, ha mint nagy roma vállalkozó, eljönnél te is ezzel a delegációval 
velünk Paksra, és közösen érdeklődnénk. Kérnénk a szakembereket, hogy mondják el, 
hogy a következő időszakban milyen lehetőségeink lesznek, milyen pályázatok, vagy 
egyáltalán hogyan lehet bejutni a Paks II-be dolgozni, kit kell majd megkeresni, ki az a 
fővállalkozó, akit majd kell keresni, aki esetleg majd tudja koordinálni ezeket a dolgokat. 
Ezt a következő 1-2 hétben meg fogjuk csinálni.  
 
Kovács Béla: 
A földmunkák már folynak, nekünk is megvannak a teherautóink, de nem tudunk 
bejutni. 
 
Balogh László, a Közgyűlés tagja: 
Nem tudtok bejutni, mert 3 évnél idősebb gépek nem mehetnek be a Paks II területére. 
Nekem is el kellene adnom a teljes gépállományomat ahhoz, hogy be tudjak jutni 
Paksra. 
 
Pongó Ignác, a Közgyűlés tagja: 
Szerintem teljesen felesleges ebbe belemenni, hogy mire van szükség és mire nincs 
szükség. Majd a végszót, hogy hogyan lehet bemenni, milyen gépállomány kell, milyen 
szakirányú végzettség kell hozzá, majd ott mondják el azon a helyen, akik ebben a 
dologban érintettek. Pörgessük meg kicsit a dolgokat, jöjjenek nagyvállalkozók ketten-
hárman, a megyei önkormányzattól 2-3 fő, és egy 4-5 fős delegációval menjünk. Csak 
először meg kell teremteni a lehetőségét annak, hogy elmegyünk. Hiába megyünk oda, 
ha ez nincs előkészítve, nem fognak fogadni minket. Hiába hívják úgy, hogy Tolna 
Vármegyei Cigány Nemzetiségi Önkormányzat, nem lesz, aki segít. Le fogjuk rendezni 
ezt, és ha meglesznek a válaszok, akkor természetesen a megyei önkormányzat tud 
adni egy korrekt tájékoztatást országos szinten is ebben a témában. 
 
Fodorné Ivók Henrietta: 
Fodorné Ivók Henrietta vagyok, a Faddi Cigány Nemzetiségi Önkormányzat elnöke. 
Örülök, hogy itt lehetek. Én csak szeretném kiemelni két település képviselőjének 
segítségét, Balogh László és Gomán Gyula Urakét. Én a felzárkóztatási területen 
dolgoztam éveken át, és az ő segítségükkel nagyon sok ember bejutott különböző 
felzárkóztató és szakmai képzésekbe.  
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A munkám már megszűnt, de még most is a Gomán Gyula által több, mint 30 fő 
bekerült, és így lehetőségük van a 8 általános mellett OKJ-s bizonyítvány 
megszerzésére. Köszönöm szépen. 
 
Orsós István, a Közgyűlés elnöke: 
Megkérdezem, van-e valakinek további kérdése, hozzászólása. Amennyiben további 
kérdés, hozzászólás nincs, megköszönöm a részvételt és a közmeghallgatást bezárom. 
 
 
 
 

k.m.f. 
 
 
 
  
 

 Orsós István                                                       Balogh László 
                      a Közgyűlés elnöke                                      jegyzőkönyv hitelesítő 
 




